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»غدیریهایران«
ویژهبرنامهعیدغدیرشبکه3

ویژه برنامه »غدیریه ایران« با اجرای رسالت بوذری از 
یکشنبه روی آنتن شبکه 3 سیما می رود. این برنامه  با 
اجرای رسالت بوذری از یکشنبه 3 تیر حوالی ساعت ۱۷ 
به مدت ۵ روز روی آنتن شبکه 3 سیما می رود. »غدیریه 
ایران« با حضور هنرمندان، اهالی فرهنگ و ادب و خادمین 
غدیر از شهر اصفهان میهمان خانه های مردم ایران می شود. 
این برنامه در محل »غدیریه اصفهان« با حضور مردم و 
علاقه مندان اهل بیت تولید می شود و سعی دارد حال و 

هوای پرطراوت و شادابی را به مخاطب منتقل کند.

تمدیدمهلتارسالآثار
بهجشنوارهتئاتراستانتهران

با تمدید مهلت ارسال آثار به بیست ونهمین جشنواره 
تئاتر استان تهران، گروه های متقاضی شرکت در جشنواره، 
تا ۱۵ تیر فرصت دارند با مراجعه به درگاه تئاتر استان تهران 
 )Tehran.theater.ir در تارنمای ایران تئاتر )به آدرس
در این رویداد هنری ثبت نام کنند. موضوع ویژه این دوره 
جشنواره جوانی جمعیت و فرزندآوری است و استحکام 
بنیان خانواده با تاکید بر جایگاه زن، عفاف و حجاب، تاکید 
بر هویت ملی ایرانی بر اساس 3 عنصر اصلی مسلمان بودن، 
انقلابی ب��ودن و عمق تاریخی طبق فرمایش رهبر معظم 
انقلاب، تأکید بر امیدآفرینی و نشاط اجتماعی، موضوعات 
شهر و شهروندی با تکیه بر اخلاق، معرفی و شرح زندگانی 
شخصیت های مهم ملی، علمی و مذهبی، جهاد تبیین ایثار 
و ارزش های جبهه انقلاب و مقاومت، آسیب های اجتماعی، 
ضرورت وحدت و یکپارچگی ملی، مذهبی و قومی و جهش 
تولید با مشارکت مردم از دیگر اولویت های این رویداد هنری 
به شمار می روند. بیس��ت ونهمین جشنواره تئاتر استان 
تهران با همکاری اداره کل هنرهای نمایشی و بنیاد شهید 
و امور ایثارگران شهرستان های استان تهران در راستای 
تحقق شعار »جهش تولید با مشارکت مردم«، از ۹ تا ۱۶ 
آبان به دبیری امیرحسین شفیعی در پردیس تئاتر تهران 

و شهرستان های استان برگزار می شود.

فرهنگسراینیاورانمیزباننمایش
كودكونوجوانشد

نمایش کودک »رابینسون خرگوشه« به نویسندگی 
و کارگردان��ی »عباس قاصدزاده« از 3۰ خرداد تا ۱۵ تیر 
به صورت هفتگی در روزهای چهارشنبه تا جمعه ساعت 
۱۷ در سالن خزر فرهنگسرای نیاوران روی صحنه می رود. 
عوامل این نمایش عبارتند از: نویسنده و کارگردان: عباس 
قاصدزاده؛ دستیار کارگردان، طراح صحنه و لباس: زینب 
اسدی؛ بازیگران: عباس قاصدزاده، آزاده حسینی فهرجی، 
کمیل پورقلی کندسر و حامد عمارلو؛ موسیقی: مسعود 
فکور؛ طراح پوستر: محسن افخمی. »رابینسون« خرگوش 
روزنامه رسان مهربانی است که در پی گم شدن تعدادی 
از حیوانات جنگل و جست وجو برای پیدا کردن دوستان 

خود، موضوع مهمی را کشف می کند.

روایتچالشهایزندگیمادران
جوانموفقدر»مهربانو«

اولین قسمت فصل سوم برنامه »مهربانو« به تهیه کنندگی 
و کارگردانی زینب پورابراهیم از روز گذشته ساعت ۲۲ از قاب 
شبکه تهران پخش شد. این مستند پرتره با محوریت معرفی 
بانوان جوان موفق تهیه و تولید شده است.»مهربانو« به معرفی 
بانوان موفق جامعه در مش��اغل مختلف همچون پزش��ک، 
نویسنده، شاعر، کارآفرین و... می پردازد. این مستند قصد دارد 
یک برش از زندگی شخصی و خانوادگی این بانوان موفق را 
که چالش هایی در زندگی کاری و شخصی داشتند و آن را 
مدیریت کرده اند، به تصویر بکشد. »مهربانو« کاری از گروه 
خانواده و کودک شبکه تهران سیما است که شنبه ها حوالی 

ساعت ۲۲ به مدت ۲۵ دقیقه روی آنتن تلویزیون می رود.

اكرانونقدفیلمكاپیتاندر
فرهنگستانارسبارانبرگزارمیشود

فیلم سینمایی »کاپیتان« ساخته  محمد حمزه ای امروز 
3 تیر ساعت ۱۸ در سالن آمفی تئاتر فرهنگسرای ارسباران 
اکران و پس از آن با حضور کارگردان، امیرمحمد عبدی 
نویسنده، کورش جاهد کارشناس - مجری و جمعی دیگر 
از عوامل فیلم نقد و بررسی می شود. در خلاصه داستان 
این فیلم آمده است: »به من میگن عیسی، هرکاری بخوام 
می کنم...«. پانته آ پناهی ها، پژمان بازغی، امیرحسین بیات، 
بهار نوحیان، ارغوان شعبانی و... بازیگران این فیلم سینمایی 
هستند. علاقه مندان برای حضور در ششصد وهجدهمین 
نشس��ت باش��گاه فیلم تهران می توانند به فرهنگسرای 
ارسباران واقع در خیابان شریعتی بالاتر از پل سیدخندان ، 
خیابان جلفا مراجعه کنند یا برای رزرو صندلی نیز می توانند 
به بخش فیلم ایرانی در سایت سینماتیکت مراجعه کنند.

رمان»خبرخوب،خبربد«
راهیبازارنشرشد

رمان»خبر خوب، خبر بد« نوشته ماریون مک گینس 
راهی بازار کتاب ش��ده اس��ت. این رمان ب��ا ترجمه مژده 
ابراهیم نت��اج و س��میه سزاوارش��ریعتی در 3۶۸ صفحه با 
ش��مارگان 3۰۰ نس��خه و قیمت 3۴۰ هزار تومان در نشر 
آفتابکاران راهی بازار کتاب شده است. در نوشته پشت جلد 
کتاب می خوانیم: ماریون مک گینس نویس��نده و مترجم 
فرانس��وی معاصر است. او بیشتر موضوعاتی چون مادری، 
بارداری و کودک ونوجوان را برای نویسندگی یا ترجمه انتخاب 
می کند. داس��تان های او حاوی پیامی خوش بینانه در برابر 
اتفاقات تلخ زندگی هستند. پیش تر، کتابی با عنوان »اندوه 
ش��یرین رها شده ام« از او، به قلم همین ۲ مترجم منتشر 
شده است. در برشی از متن می خوانیم: »جهانی که کلوتیلد 
در آن رشد می کرد کاملا کنترل شده بود و هیچ شباهتی به 
واقعیت نداشت. او آن را به دست خود و برای خود ساخته بود 
و فقط قوانین خودش را در آن اجرا می کرد، مجبور هم نبود 
به کسی جواب بدهد. در جهان او هر سیاره بر مدار مشخصی 
می چرخید و هرگز اجازه نمی داد سایر سیارات به اتمسفر 
شکننده او نزدیک شوند، البته همه به جز سارا. خانه کلوتیلد 

سیاره زمین بود و روستاهای اطراف کهکشان راه شیری«.

اخبار

گروهفرهنگوهنر:سومین مناظره نامزد های چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری شامگاه جمعه یکم تیر پس از یک دوره 
میزگرد تخصصی حوزه فرهنگ و هنر که با همراهی و حضور 
مشاوران فرهنگی طی هفته گذشته انجام شده بود، برگزار شد؛ 
مناظره ای که در بخش نخست آن هر یک از نامزدها در مدت  
زمان مشخص ش��ده، سیاست های کلی و کلان خود را مطرح 

کردند و سپس به توضیحاتی درباره آن پرداختند.
»امنیت فرهنگی«، »عدال��ت و تولید محتوای فرهنگی«، 
»آزادی فرهنگی«، »استراتژی فرهنگی«، »پیشرانی فرهنگی« و 
»توسعه زیرساخت و اقتصاد فرهنگی« را باید مهم ترین بخش ها 
از سرفصل برنامه های بیان شده از سوی ۶ نامزد ریاست جمهوری 
دانس��ت؛ عناوینی که به جرأت باید اذعان کرد طی ۱3 دوره 
برگزاری انتخابات همواره از سوی نامزد ها به شکل های مختلف 

بیان شده است.
برای نمونه در آخرین انتخابات ریاس��ت جمهوری در سال 
۱۴۰۰ شعارهایی چون »پیشرانی و عدالت فرهنگی« به عنوان 
ش��عار دولت سیزدهم در حوزه فرهنگ به کرات در مناظرات 
ریاس��ت جمهوری از سوی رئیس جمهور شهید اعلام و پس از 
انتخابات هم در برنامه های ارائه ش��ده از سوی وزیر پیشنهادی 
به مجلس گنجانده شد که البته اجرای آن در دولت آغاز شد و 

هم اکنون هم در حال اجراست.

در حوزه توسعه زیرساخت های فرهنگی در دولت سیزدهم 
نیز می توان به جهش و رشد بهره برداری از سالن های سینما در 
سراس��ر کشور اشاره کرد و وعده هزار سالنه شدن سینماهای 
کش��ور در حالی در حال محقق شدن است که از ۵۰۰ سالن 
فعال در ابتدای سال ۱۴۰۰ امروز به ۹۰۰ سالن رسیده ایم. صد 
البته متناسب با جمعیت کشور هنوز راه بسیاری در پیش داریم 
اما رسیدن به این میزان نیز یک حرکت مهم و قابل تقدیر به 

شمار می رود.
همان طور که پیش تر نیز بیان شد، نکته اصلی در این برنامه ها 
و سیاست های فرهنگی، نوع و نحوه اجراست. به دیگر سخن اینکه 
شاید بیان مساله و اتخاذ سیاست های کلان امری مهم باشد اما 
مهم تر و قابل توجه تر آن است که چه افراد و چه مدیرانی قرار 
است این برنامه ها را از مرحله ایده به اجرا برسانند. از همین رو 
همواره انتخاب تیم و گروه مشاوران و مدیران نامزدها در صورت 

رای آوری امری بسیار مهم و کلیدی قلمداد می شود.
به عنوان نمونه در مس��اله »استراتژی فرهنگی« سال های 
سال است که دولت ها با کیفیت های متفاوت در حال انجام آن 
هستند اما اینکه آن مساله و موضوع مهم تا چه میزان بر اساس 
آنچه در ایده مد نظر بوده، رنگ اجرا به خود دیده اس��ت، باید 

اذعان کرد چندان موفق نبوده ایم. 
توجه بفرمایید موضوع تولیدات فرهنگی استراتژیک نه تنها 

بیش از 3 دهه است که در قانون لحاظ شده است، بلکه جزو 
وظایف نهادها و دس��تگاه های فرهنگی به ش��مار رفته و برای 
آن بودجه خاص نیز مصوب ش��ده و این در حالی است که در 

دولت های مختلف با کیفیت های متفاوت اجرا شده است.
اواسط دهه ۸۰ این موضوع بعد از سال ها غفلت مورد توجه 
وزارت ارشاد و سازمان های تابع چون بنیاد سینمایی فارابی قرار 
گرفت اما خروجی آن تنها به تولید و ساخت یک فیلم با هزینه 
گزاف بدل شد که تنها در یک جشنواره داخلی مورد توجه قرار 
گرفت و عملا حتی در جذب مخاطب داخلی هم موفق عمل 

نکرد، مخاطبان بین المللی که جای خود دارد!
در واقع بدنه اجرایی دولت ها همواره مساله استراتژی فرهنگی 
را با خلق یک اثر یا یک رویداد پرهزینه اشتباه گرفته اند و این 
مصداق اجرای بد یک ایده بسیار مهم است. این موضوع نه تنها 
در حوزه سینما که در سایر حوزه ها از جمله کتاب، تئاتر و حتی 
موسیقی نیز ساری و جاری است. به عنوان نمونه از سال ۸3 و با 
تصویب هیات دولت، بنیادی با عنوان »بنیاد فرهنگی رودکی« 
دقیقا برای تولید آثار استراژیک فرهنگی تاسیس شد؛ بنیادی 
که از روز تاسیس و ابلاغ آن توسط رئیس جمهور تا امروز هرگز 
نتوانسته است ماموریت ها و وظایف مصوب در اساسنامه خود 
را بدرستی انجام دهد و امروز تنها بدل به یک بنیاد مانند سایر 
دستگاه ها و نهاد های فرهنگی شده، با خرده  تولیداتی که حتی 

نمی تواند در محدوده جامعه مخاطبان خود نیز تاثیرگذار باشد، 
چه رسد به مقولاتی چون استراتژی فرهنگی و فرهنگ فرامرزی. 
اما بدون شک یکی از عمده دلایل این ناتوانی و عدم موفقیت 
انتخاب مدیرانی است که حتی اشراف نیم بندی هم به اساسنامه 
ندارند. از همین رو معتقدیم صرف سیاس��ت گذاری نمی تواند 
ضامن موفق بودن باشد، بلکه امر اجرایی و انتخاب مجریان آگاه 

و متخصص، به مراتب مهم تر و قابل توجه تر است. 
»پیش��رانی، حکمرانی و امنیت فرهنگ��ی« از جمله دیگر 
موضوعاتی بود که در مناظره از سوی برخی نامزد ها مورد تاکید 
قرار گرفت؛ موضوعی که در همین دولت نیز با جدیت دنبال شده 
بود اما نه تنها در 3 سال گذشته، بلکه در دولت های گذشته نیز 
شاهد تصمیم گیری در برخی موارد از سوی دستگاه های خارج 
از نهاد های فرهنگی - فارغ از درست یا اشتباه بودن شان - بودیم. 
به عنوان مثال لغو کنسرت یا جلوگیری از اجرای نمایش که 
بعضا در اس��تان ها انجام می شود بدون در نظر گرفتن درست 
بودن یا نبودن - به نوعی حکمرانی فرهنگی دولت را زیر سوال 
برد و بدل به چالشی برای امور فرهنگی می شود. بنابراین نبود 
تعامل میان مدیران وزارت ارش��اد با سایر دستگاه ها و نهاد ها 
بویژه در حوزه استانی خلأ مهمی است که باید توسط مدیران 
و منصوبان دولتی پر شود و قطعا از ایجاد چالش های بیهوده و 
پرهزینه جلوگیری می شود. این در حالی است که در مناظره های 
برگزارشده از اساس سخنی درباره آن عنوان نمی شود و تنها به 

ارائه سرفصل بسنده می شود.
درباره »آزادی فرهنگی« نیز مباحث و موارد بسیاری وجود 
دارد؛ از اینکه اساس��ا تعریف این واژه نزد اقشار مختلف حوزه 
فرهنگ و هنر بسیار گسترده و بعضا متضاد و متفاوت است گرفته 
تا استفاده های سیاسی و غیرفرهنگی از این واژه در مجموع آن را 
به نوعی بدل به یک واژه شعاری طی سالیان اخیر کرده است.

 اما اینکه مطالبه هنرمندان در این زمینه چیست و چگونه 
آزادی های فرهنگی باید اجرایی شود نیز خود یک مساله بسیار 
عمیق و چندوجهی اس��ت. به عنوان نمونه برخی هنرمندان 
تعابیری چون حذف مواردی مانند نظارت و ارزشیابی را معادل 
آزادی فرهنگی می دانند که از اساس این امر اشتباه و به نوعی 
مغایر با قانون اساسی است، آن هم در شرایطی که بسیاری از 
کشورهای مدعی آزادی نیز موارد چون ارزیابی و نظارت را حتی با 
شدت و حدت بیشتری از ما برای تولیدات هنری لحاظ می کنند. 
از یک منظر دیگر نیز باید به این موضوع نگریسته شود و آن 
بدسلیقگی مجریان دولتی است تا جایی که آنقدر سختگیری 
بیهوده می شود که هنرمند را از تولید یک اثر یا منصرف یا به 

صورت غیرمجاز آن را تولید می کند.
مواردی چون اقتصاد فرهنگ و تولید محتوای فرهنگی نیز 
چندان بی شباهت به سایر موارد نیست. از حضور سرمایه های 
ناپاک در تولیدات هنری گرفته تا تولیدات نامتناسب با فضای 
اجتماعی همگی مواردی است که بدون شک اشکال نه در اصل 
ایده که در نحوه اجرا و نظارت بر آنهاست. آنچه در این خصوص 
بسیار باید مورد توجه قرار گیرد و یا به عبارتی نامزدها باید درباره 
آن توضیح بیشتر داده و روشنگری مبسوط تری انجام دهند، نوع 
و نحوه اجراس��ت  و الا این سرفصل ها همواره و در طول ادوار 
گذشته نیز به کرات بیان شده است. از طرفی در کنار موارد و 
سیاست های کلی، عدم تشریح وضع موجود و نبود یک نمودار 
حرکتی را باید یکی از نقاط ضعف در مناظره فرهنگی نامزد ها 
دانس��ت تا جایی که هیچ کدام از نامزد ها اش��اره به وضعیت و 
آمارهای موجود در فضای فعلی نکرده اند که شائبه عدم اشراف 

نامزد ها به فضای فعلی فرهنگی را ایجاد می کند.

گروهفرهنگوهنر:بابک لطفی خواجه پاشا از جمله فیلمسازان جوان دهه 
ش��صتی سینمای ایران اس��ت که با دستیاری و بازی در آثار شاخصی چون  
»خورشید«، »قصر شیرین«، »تو می مانی«، »جهیزیه«، »سنه خاطیر«، »تورشا 

شیرین« و »عاشورا« وارد عرصه سینما شد. 
وی با س��اخت نخستین فیلم سینمایی اش با عنوان »در آغوش درخت« 
در جش��نواره فیلم فجر مورد تقدیر و تجلیل قرار گرفت و اکنون در دومین 
تجربه کارگردانی با فیلم »آبی روشن« روزهای پرفروغی را در اکران عمومی 

سپری می کند.
خواجه پاشا در گفت وگو با »وطن امروز« درباره ترکیب بازیگران بویژه حضور 
۲ بازیگر نوجوان و کمتر شناخته شده در جمع بازیگران مطرح »آبی روشن« 
گفت: واقعیت این است که ما با نقشه قبلی سراغ این ترکیب نرفتیم که مثلا 
با خودمان بگوییم به  دلیل س��ابقه همکاری ای که باهم داشته اند، حتما باید 
همین ۲ نفر در فیلم بازی کنند. توافق نهایی و انتخاب آنها برای حضور در 

فیلم هم چیزی حدود ۱۵ روز از هم فاصله داشت.
وی ادامه داد: ش��خصا معتقدم این ۲ نقش، در واقع قسمت این ۲ بازیگر 
بوده است. باورم این است که گاهی نقش ها سراغ بازیگرها می روند و اینگونه 
نیست که بازیگر، نقش را انتخاب کند. زمانی هم که این ۲ عزیز برای حضور 
در فیلم آمدند، من هنوز بازی های شان را ندیده بودم که بر اساس آن بخواهم 
تصمیم گیری کنم. کارهای س��ینمایی محمدحسین مهدویان را دنبال کرده 
بودم و او را کارگردان باش��کوهی می دانم اما س��ریال »زخم کاری«  را ندیده 
بودم و اینگونه نبود که بر اساس آن سریال، این ۲ بازیگر جوان را انتخاب کنم.

کارگردان »آبی روشن« تأکید کرد: همه بازیگران این فیلم بر اساس نقش ها 
و در فرآیند مذاکره و گفت وگوی تک  به تک انتخاب شدند. آنچه درباره سارا 
حاتمی و مرتضی امینی تبار برایم قابل توجه بود، این بود که هر دو نسبت به 

متن صادقانه برخورد کردند و واقعا مضامین درون فیلمنامه را دوست داشتند.
وی درباره انتخاب مهران احمدی و مهران غفوریان برای 

۲ نق��ش اصلی فیلم هم گفت: ب��رای آنکه مخاطبان 
ق��درت بازیگری ای��ن ۲ هنرمند را به معنای واقعی 
متوجه ش��وند، باید فیلم »آبی روش��ن« را ببینند. 
معتق��دم این ۲ بازیگر، به معن��ای واقعی، بازیگران 
باش��کوهی هستند ولی کمتر مجالی داشته اند که تا 

این اندازه درخش��ان ظاهر شوند. فیلم »آبی روشن« با 
حضور این ۲ هنرمند به معنای واقعی کلمه درخش��یده 

است و مخاطبان را هم دعوت می کنم برای مواجهه 
با این درخشش، فیلم را تماشا کنند.

ای��ن کارگ��ردان در ادام��ه درب��اره زاویه نگاه 
ای��ن فیلم به مقوله قضاوت و  ت��لاش برای ارائه 

شخصیت هایی کاملا خاکستری در سینمای خود، 
گفت: این نکته از این جهت است که فیلم می خواهد 
بگوید باید مراقب قضاوت های خود باشیم. قضاوت 
کردن آدم ها خیلی س��خت اس��ت. واقعا به راحتی 
نمی توان گفت چه کسی خوب است و چه کسی بد. 

از این منظر معتقدم فیلم خیلی حرف به روزی دارد. 
اینکه در یک بزنگاه بفهمیم حق با کدام طرف اس��ت، 
اصلا کار ساده  ای نیست، چرا که ذاتا حق با همه است، 

ما باید حرف همه را گوش بدهیم.
وی افزود: در داس��تان فیلم، گاهی اگر از نگاه یونس 
به موقعیت ها نگاه کنیم احساس می کنیم حق با او است 

ام��ا از زاوی��ه نگاه ایوب که نگاه کنیم، ح��س می کنیم، نه، حق با ایوب بوده 
است و ما نمی توانیم هیچ کدام را سریع قضاوت کنیم. ما در دین خود فعلی 
داریم که با قتل برابری می کند و آن هم قطع صله رحم اس��ت. ش��ما اجازه 
نداری��د ب��رادر یا خواهر خود را به صرف اینکه خطایی کرده یا می کند، رها 
کنید. باید به او کمک کنید تا از خطایش دست بردارد. این نگاه واقعا نگاه 
زیبایی است که در دین ما وجود دارد. توجه به همین نکته، چقدر می  تواند 
جامعه امروز ما را اصلاح کند؟ کارگردان »آبی روشن« تأکید کرد: این فیلم، 
سرشار از مضامینی از این دست است. یکی از نکات مهمی که 
در فیلم وجود دارد، احترام حاج یونس به دختر قصه است. 
مراقبت کردن از یک دختر که بعضی از ما با غیرت ایرانی 
از آن تعبیر می کنیم، بخشی از فرهنگ و هویت ما است. 
اگر دختر ایرانی در هر محیطی حضور داش��ته باشد، به 
 واسطه حضور فقط یک مرد ایرانی، باید احساس امنیت 
کند. این یک خرده فرهنگ در جامعه ما بوده و هست 
ام��ا آنق��در درباره آن کار نکرده ایم ک��ه گاهی آن را 

فراموش می کنیم.
وی در پایان تأکید کرد: فرهنگ پهلوانی و حس 
انسانی ای که در این فیلم وجود دارد، وام گرفته شده 
از دین و فرهنگ غنی ایرانی است. این فرهنگ را در 
کجای فیلم های خود منعکس کرده ایم؟ اگر کسی 
هم س��راغ آن برود، دیگران به او خرده می  گیرند 
که چرا س��راغ این مضمون رفته ای؟!  خب وقتی 
این مضامی��ن را از فیلم های خود حذف کردیم، 
دیگر در جامعه هم بروز و نمود آن را نمی بینیم.

گروهفرهنگوهنر:طی مراسمی در شهر دوشنبه پایتخت 
تاجیکستان از نخستین تولید مشترک سینمایی شبکه آی فیلم 
با شرکای تاجیک و روس رونمایی شد. مرتضی شمسی نماینده 
معاونت برون مرزی سازمان صداوسیما، علیرضا حقیقیان سفیر 
ایران در تاجیکستان، محمدسعید شاهیان مدیر تاجیک فیلم، نهاد 
رسمی فیلمسازی در تاجیکستان، عابد نظریان معاون اول وزیر 
فرهنگ تاجیکستان و چهره های هنری و رسانه ای تاجیکستان 

و روسیه در این مراسم حضور داشتند.
شمس��ی در این نشس��ت گفت: زمانی بود که ما و ش��ما 
نمی توانستیم و اجازه نداشتیم به زبان فارسی صحبت کنیم. 
رودکی بزرگ با کمک امیر س��امانی زبان فارسی ما را دوباره 
احیا کرد. رودکی را پدر شعر پارسی می دانند، چون تا پیش 
از او ایرانیان حق استفاده از شعر را نداشتند. این موضوع در 

فیلم زندگی رودکی هم آورده شده است.
وی یادآور شد: رسانه جدید فیلم و سریال است. ما محتوای 
بزرگی همچون ۸۰ هزار موقعیت سلحش��وری داریم و هیچ 
تمدن��ی در دنیا چنین فرصتی ندارد. م��ا باید از این فرصت 

استفاده کنیم و با یکدیگر همدل شویم.

مدیر  محمدسعید شاهیان، 
تاجیک فیلم نیز در سخنانی با 
اشاره به تلاش مظفر کارگردان 
این فیلم برای ساخت اثری به 
زبان فارس��ی بیان کرد: شمعی 
که او روش��ن کرده باید به یک 
شعله مبدل ش��ود. عوامل این 
فیلم حاضر بودند ۲۴ س��اعته 
برای ساخت آن تلاش کنند. من 

امروز افتخار می کنم در سرزمین مان می توانیم چنین آثاری را 
با حضور برادران ایرانی مان بسازیم. ما باید کارهای مشترک مان 
را زیاد کنیم، مش��کلاتی وجود دارد ولی ما باید دست به کار 

شویم و در آینده کارهای ما بهتر و بهتر خواهد بود.
امی��ر تاجی��ک، تهیه کنن��ده ایرانی فیلم نیز با اش��اره به 
نخستین باری که به تاجیکستان سفر کرده بود، گفت: من برای 
ساخت یک مستند با محوریت زبان فارسی به اینجا سفر کرده 
بودم. در فرودگاه تقاضا کردم مرا به یک بازارچه سنتی ببرند و 
به بازار مهرگان که رسیدم نخستین فروشنده بیتی شعر برای 

من خواند: »هیچ شادی نیست 
اندر این جهان، برتر از دیدار روی 
دوس��تان«. من از لحظه ای که 
وارد تاجیکستان شدم هیچگاه 
احساس غربت نداشتم و حس 
خوبی که مردم این کش��ور به 
ایرانی ها می دهند باعث می شود 
احس��اس نکنیم در یک کشور 
دیگر هس��تیم، بویژه که زبان، 

فرهنگ و اعتقادات مان به یکدیگر نزدیک است.
وی ادامه داد: خوشحالم که من هم نقش کوچکی در این 
فیلم داشتم و مطمئنم این فیلم در سطح جهانی دیده می شود 
و مفاهیم و ارزش های مدنظر را برای مردم کش��ورهای دیگر 
هم در قالبی هنرمندانه و با زبان هنر هفتم به نمایش خواهد 
گذاش��ت. ما باید زبان و فرهنگ فارسی را حفظ کنیم و این 
فیلم یک گام جلوتر هم برمی دارد و این مفاهیم را به مخاطبان 

کشورهای دیگر نیز منتقل می کند.
پس از پخش ویدئویی از پشت صحنه »ماهی در قلاب«، 

تاجیک اعلام کرد: هم اکنون مرحله تصویربرداری فیلم به پایان 
رسیده و به امید خدا مراحل پساتولید )پست پروداکشن( با 
حضور آقای محی الدین توسط هنرمندان و متخصصان حوزه 

سینما در ایران انجام خواهد شد.
علیرضا حقیقیان، سفیر ایران در تاجیکستان دیگر میهمان 
این مراسم بود که حاضران را هم زبان، هم فرهنگ، هم تبار 
و خویش��اوند خواند و گفت: خوش��حالم که امروز شاهد یک 
همکاری مش��ترک در عرصه سینما هستیم. با این ابزارهایی 
که در خدمت ۲ کش��ور دوس��ت و هم فرهنگ وجود دارد، ما 
می توانیم س��رمایه و فرهنگ عظیم مش��ترک بین ۲ کشور 
و یک ملت را به دنیا عرضه کنیم. تاجیکس��تان فرصت های 
بسیاری برای همکاری مشترک در عرصه های هنری دارد که 

باید شناسایی شوند.
وی افزود: خوشبختانه روابط ۲ کشور در همه عرصه ها رو 
به پیش��رفت است و باید همکاری فرهنگی مورد توجه ویژه 
قرار گیرد و باید از این تاریخ، فرهنگ و زبان مشترک نهایت 
اس��تفاده را برده و این افتخار چند هزار ساله خود را به دنیا 

عرضه کنیم. 

گفتوگوی»وطنامروز«بابابکخواجهپاشا،كارگردانفیلم»آبیروشن«

وام گرفته از فرهنگ ایرانی
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